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دردفترمجلةرشدآموزشقرآنكريمانجامشد.

• جناب دكتر گرمارودي خوش  آمدید. همان طور كه با شما 
در میان گذاشـتیم، این گفت وگو دربارة ترجمه شما ـ البته 

در حد معرفي ـ از قرآن كریم است.
è ش��اید دومین باري اس��ت كه در عمرم ش��فاهي مصاحبه 
مي كنم. مصاحبة دقیق این اس��ت كه س��ؤالات را بنویسید تا 
سرفرصت و به ویژه براي ارجاعات علمي، با فكركردن پاسخ ها 
نوش��ته ش��ود. ش��ما هم كه مصاحبه ها را س��رانجام مكتوب 

مي كنید.
خوب است خاطره اي را نقل كنم. قبل از انقلاب، به سفارش 
مرحوم برقعي و مرحوم باهن��ر، زماني كه در آموزش وپرورش 
بودند، قرار ش��د بنده كتاب آیین نگارش كل كشور را بنویسم. 
ب��راي ای��ن كار »ادارة مطالع��ات« وزارت آموزش وپرورش آن 
روزگار، اس��ناد و مداركي را كه داش��ت، در اختیارم گذاشت؛ 
از جمل��ه اقتراحي كه از دبیران ادبیات، از جمله مرحوم جلال 
آل احمد كرده بودند. الان به یاد ندارم كه زمان دبیري آل احمد 

بود یا دورة دانش��جویي او در دانش سراي عالي. ایشان در پاسخ 
آن اقتراح � كه بعد من آن را به یك مقاله تبدیل كردم � نوشته 

بود: »نوشتار صورت روتوش شدة گفتار است.«
این حرف درس��ت اس��ت. به همین دلیل تن به مصاحبه 

نمي دهم تا آن روتوش را انجام بدهم. 
• ان شـاءالله متن را قبل از چـاپ در اختیارتان مي گذاریم 
تـا روتوش لازم را انجام  دهیـد. حال از تاریخ ترجمه تان از 

قرآن كریم بفرمایید.
è بنده اول تیرماه س��ال 1378 به عنوان رایزن فرهنگي ایران 
در تاجیكس��تان انتخاب شدم. آنجا فرصت و فراغ مناسب بود 
تا در س��اعات غیراداري )گرچه كار اداري گاهي تا ساعت 10 
ش��ب هم ادامه داش��ت، مثل برگزاري برخي از سمینارها كه 
تازه از ساعت 4 بعدازظهر شروع مي شد(، بیشتر روزها از چهار 
بعدازظهر تا هفت صبح روز بعد، به كارهاي مورد علاقة خودم 

بپردازم.
ب��ه ی��اد دارم، پس از م��دت كوتاه��ي ك��ه از اقامتم در 
تاجیكس��تان گذش��ت، تولد حضرت زهرا)س( فرا رسید. بنده 
به نام مبارك ایش��ان، كاري را كه از س��ال ها پیش آرزویش را 

داشتم، شروع كردم.
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خوب است در این فرصت خاطره اي را یادآوري كنم. بنده 
قبل از انقلاب با آقایان باهنر، رجایي، بهشتي، برقعي و گلزاده 
غفوري آش��نا و رفیق بودم. آقاي گلزاده تا آن وقت كلاس نهم 
)س��یكل( را خوانده بود. به ایشان گفتم، بنده زماني كه در قم 
بودم، در دبیرستان »دین و دانش« آقاي دكتر بهشتي، ریاضي 
خواندم، اما مي خواهم رشتة ادبي را هم بخوانم. پیشنهاد كردم 
با هم این كار را بكنیم. آن زمان مي توانس��تیم در شهریورماه 
كلاس دهم را امتح��ان بدهیم. در آذرماه براي كلاس یازدهم 
امتح��ان مي گرفتند و در تیرماه ه��م امتحان كلاس دوازدهم 
برگزار مي ش��د. در همین ماه كنكور ورودي دانشگاه را برگزار 
مي كردند. این كار را كردیم. هر دو نفر در دانش��گاه تهران در 
دو رش��ته قبول شدیم. در رش��تة ادبیات نمرة ما بهتر بود. اما 
هم من و هم ایشان به این علت كه در »مدرسه علوي« معلم 
بودیم، رش��تة حقوق را براي ادامة تحصیل در دانشگاه انتخاب 
كردیم تا نصف روز را سركلاس معلم باشیم و نصف روز را هم 

در دانشگاه درس بخوانیم.
من تا لیسانس )كارشناسي( رشتة حقوق را خواندم، ولي 
ایشان تا دورة دكترا حقوق را ادامه داد. بنده هم بعد در رشتة 
ادبی��ات تا دكترا خواندم. باید بدانید ك��ه آقاي گلزاده غفوري 
هیچ وقت در آن رژی��م كار حقوقي نكرد، زیرا اعتقادي به این 

كار نداشت.
• چه سالي به دانشگاه رفتید؟

è در تابستان سال 1345 تا 1346 آقاي گلزاده به حج مشرف 
ش��دند. به اصطلاح از حجاج مدین��ة اول بودند. به من گفتند، 
نمي خواهي از پیامبر)ص( سؤالي كني؟ گفتم: من كه لایق این 
كار نیس��تم. اضافه كردم: به فرض سؤال كردم، شما چطور از 

ایشان جواب مي گیري و برایم مي آوري؟
به من گفت: »اگر س��ؤالي داری��د، من ابتدا آنجا به عرض 
حضرت رسول)ص( مي رسانم و بعد به قرآن رجوع مي كنم. هر 
صفحه كه آمد، اولین آیة صفحه، پاسخ ماست. اینكه ما از آیه 

چه مي فهمیم، حرف دیگري است.«
من هم پس��ندیدم. زماني كه برگشت، به دیدارشان رفتم. 

گفت: »نمي پرسید، جواب سؤالتان چه بود؟«
من گفته بودم، از رس��ول خدا)ص( بپرسید: »الان وظیفة 

ما چیست؟« گفتم بفرمایید.
گف��ت: »وقتي قرآن را ب��از كردم،  
این آی��ه در ابتداي صفحه ب��ود: و قال 
الرّس��ول ی��اربّ انِّ قومي اتّخ��ذوا هذا 
القرُان مهجورا« )فرق��ان/ 30: و پیامبر 
مي گوید: پروردگارا! امت من، این قرآن 

را كنار نهادند.

همین پرس��ش و پاسخ سبب شد، ایشان چند كار قرآني 
كردند. بن��ده هم براي خودم قرار گذاش��تم قرآن را به صورت 
كام��ل ترجمه كنم. از آن زمان براي كلمات قرآن، معادل هاي 
فارس��ي پیدا و یادداش��ت مي كردم. اما فرصت این كار فراهم 
نبود. بعد هم كه دس��تگیر ش��دم و چهار سال در زندان بودم. 
پس از انقلاب هم گرفتاري ها زیاد بود. سرانجام در تاجیكستان 

نشستم و ترجمه را آغاز كردم.
پس از چهار س��ال كه از تاجیكستان به تهران بازگشتم، 
در ترجمه بازنگري كردم. وقتي كار كامل ش��د و قلم را زمین 
گذاش��تم، متوجه ش��دم، درس��ت روز تولد حضرت زهرا)س( 
اس��ت. بنابراین ش��روع كار با تمهید بود، ام��ا خاتمة آن بدون 

تمهید صورت گرفت.
• آقاي دكتر! در ایران كمتر به ویرایش و ویراستاري توجه 
مي شـود، ولي یكي از كارهاي مهم در آثار علمي، همین كار 
اسـت. خوش بختانه در ترجمه هاي قرآن دیده مي شـود كه 
مترجمان متوجه این مهم هستند و یك ترجمه را حتي چند 
نفر ویرایش مي كنند. گویا روي ترجمة شما هم ویراستاران 
صاحـب نـام كار كردند. مي خواهیم بدانیـم اكنون كه چاپ 
چهارم ترجمة قرآن شـما به بازار آمده اسـت، ویراستاران 
و ویرایـش چه قدر به شـما كمك كردند تا بـه هدفي كه در 

ترجمه به زبان فارسي داشتید، نزدیك تر شوید؟
è به این علت مترجمان به ویرایش توجه مي كنند كه دغدغة 
كلام الهي و وحي را دارند. متن قدس��ي، حریمي دارد كه آن 
حریم براي كس��ي كه آن را با ه��دف ترجمه مي كند، محترم 
اس��ت. كسي كه هدفش فقط ترجمه است، براي مثال مي رود 
»لبة تیغ« سامرست موام را ترجمه مي كند. ولي مترجم قرآن، 
مي خواهد باقیات الصالحات��ي از خود باقي به جا بگذارد و براي 
آخرت توش��ه بیندوزد. لذا این كار را ب��ا اعتقاد به وحي انجام 
مي ده��د. پس در برگردان كلام الهي، س��عي مي كند، به حاق 
مطلبي كه موردنظر حضرت باري تعالي است، نزدیك تر بشود.

خود ناش��ر ابتدا ترجمه را به آق��اي صدرالحفّاظ داده بود. 
ایش��ان عرب مقیم ایران بود و با قرآن كریم هم انس داش��ت. 
یادآور ش��وم كه هنگام ترجمه یك متن، ممكن است كلمه  یا 
جمله اي به دلیل پرش چش��م از دست برود و ترجمه نشود. در 
ترجمه ق��رآن هم احتمال دارد این اتف��اق بیفتد. براي نمونه 
عرض كنم، وقتي ترجمة آقاي خرمش��اهي منتشر شد، ایشان 
نس��خه اي را ب��ه بنده هدیه كرد. زماني كه ق��رآن را باز كردم، 
دیدم قس��متي از یك آیه در ترجمه از قل��م افتاده و فراموش 
كرده اس��ت آن قسمت را ترجمه كند. از دست ویراستارها هم 

در رفته بود كه به ایشان یادآوري كردم.
در كار بنده همچنین مواردي مشاهده شد كه خوش بختانه 
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قبل از چاپ اصلاح شد. آقاي سیدحسین صدرالحفاظ به این 
بعد كار توجه داش��ت. دیگران را هم ناشر پیشنهاد كرد و من 
هم موافقت كردم. بعد هم در مؤخرة ترجمه نوشتم: »هر كس 
این ترجمة ناقابل را هر چند یك كلمه، به معناي راستین كلام 
مق��دس وحي نزدیك تر كند، بداند ك��ه در اجر معنوي آن به 
همان اندازه شریك خواهد شد و این جانب نه تنها به هیچ وجه 

روي گردان نمي شوم كه خشنود نیز خواهم شد.«
اعتقاد بنده این است. در مجموع نه تنها اشخاص مشهور، 
بلكه عزیزاني از ش��یراز، تبریز و جاهاي دیگر به اندازة اشرافي 
كه داشتند، یادآوري كردند. حتي كساني كه در بخش سجاوند 
كار تذك��ر دادند، باز هم مأجورند؛ مثل كس��اني كه گفتند در 
جایي ویرگول زیادي است، جایي غلط املایي یا چاپي هست 
یا جایي نقطه مي خواهد. برخي هم این نكته ها را گفتند و هم 
چیزهاي جدید را به بنده گوش��زد كردند و س��هوهاي بنده را 

برشمردند. 
باید عرض كنم، مواردي كه بنده در طول این چهار چاپ 
به آن ها رس��یدم، بس��یار بیش��تر از آن مواردي بود كه آقایان 
خرمش��اهي و اس��تاد ولي یادآوري  كردند. زیرا این دو بزرگوار 
از بعد ویرایش��ي، آن هم به معن��اي اخص كلمه، روي ترجمه 
كار مي كردند. بنده پس از ترجمه هر س��ه چهار جزء آن را با 
پست از تاجیكستان براي آقاي خرمشاهي مي فرستادم. ایشان 
مي دید و نظر خودش را مي فرمود. بنده هم وقتي تابس��تان ها 
به ایران مي آمدم، آنچه نزد ایش��ان ب��ود، مي گرفتم، به همراه 

مي بردم و اعمال مي كردم. 
اما آقاي استادولي، در سه ماه زمستان 1383 قبل از آنكه 
ترجمه چاپ ش��ود، ترجمه را دیدند. ب��ه این صورت كه بنده 
در این س��ه ماه 12 مرتبه به منزل ایش��ان رفتم. در هر نوبت 
)هفته اي یك بار( كه مي رفتم، دربارة آن قسمتي كه هر هفته 
روي آن كار كرده بودند، مورد به مورد بحث مي كردیم، در این 
بحث ها برخي از نظرهاي ایش��ان را مي پذیرفتم و برخي را هم 

نمي پذیرفتم.
حال باید به موضوع مهمي اش��اره كنم كه امیدوارم براي 
مترجم��ان دیگر مفید باش��د: من تمام مج��لات قرآني را كه 
بعد از انقلاب منتش��ر ش��دند، دیدم. قبل از انقلاب مجله ویژة 
قرآن نداش��تیم، اما برخي از نوشته هاي مربوط به قرآن را كه 
براي مثال در مجلة »یغما« چاپ مي ش��د، یا نوش��تة مرحوم 
مطهري را درب��اره ترجمة مرحوم پاینده ب��ود، مطالعه كردم. 
غیر از مجلات ویژة ق��رآن، مثل »ترجمان وحي«، در مجلات 
دیگر هم كه مطالبي دربارة قرآن چاپ مي ش��د، مطالعه كردم 
به طور كلي هر مجله اي را كه مطالب قرآني در نقد ترجمه ها یا 

مباحث عمومي قرآني داشت، مطالعه 
ك��ردم؛ از جمل��ه نوش��ته هاي آقاي 
یعقوب جعف��ري � حفظه الله تعالي � 
را كه به نظ��رم از بهترین منتقدان و 

قرآن پژوهان است.
در انتخاب كلمه ب��راي ترجمه، 
گاهي وضعیت طوري پیش مي رفت 

ك��ه براي یك كلمه یك هفته فكر مي كردم. به یاد دارم دربارة 
»زنیم« در آیة »عُتُلٍّ بَعدَ ذلك زَنیم« )قلم/ 13(، مي اندیشیدم 
كه خداوند مثل ما فحش نمي دهد. ما آدم ها به اصطلاح فحش 
چ��اروداري مي دهیم. »زنیم« در اصل »زنازاده« اس��ت، اما در 
ترجم��ه باید فخامت كلام الهي را حف��ظ و رعایت كرد. مانده 
بودم كه چه بیاورم، تا اینكه به تأسي از ابن سینا، دو ركعت نماز 
خواندم و آن وقت معادل »زنیم«، »بي تبار« به ذهنم رس��ید. 
به نظرم مناس��ب اس��ت، زیرا هم به معني زنازاده اس��ت و هم 

فخیم است: »درشت خویي، فراسوي آن: بي تباري«.
یا در ترجمة »مكروا و مك��رالله«، نمي توانیم بگوییم آنان 
مك��ر كردند و خداوند مكر یا حیله ك��رد كه از ادب توحید به 
دور اس��ت. دیگران هم چاره اي اندیش��یده بودند، مثل »مكر 
كردند و خداوند تدبیر فرمود«. اما من در ترجمه ام نوش��ته ام: 
»آنان نیرنگ كردند و خداوند نیرنگ آنان را بي رنگ كرد.« در 
این ترجمه ضمن اینكه ادب توحید رعایت ش��ده اس��ت، بین 

»نیرنگ« و »بي رنگ« هم جناس وجود دارد.
به طور كلي در ترجمة قرآن، اس��اس كار بنده این بود كه 
ف��رض كردم: اصل لكوموتیوي اس��ت كه بای��د روي دو ریل � 
یعن��ي زیبایي و وفاداري � حركت كند. اگ��ر توازن هر یك از 
دو ریل به هم بخورد، لكوموتیو از ریل خارج مي شود. لذا سعي 
ك��ردم كه زیبایي و وفاداري به صورت مت��وازن و متوازي جلو 
بروند. اما امكان دارد، در جاهایي نتوانس��ته باشم از عهدة این 
كار برآیم و توازن و تعادل به هم خورده باشد؛ گرچه تلاش بنده 

در این جهت بود.
نباید ناگفته بگذارم كه اگر در جایي بین وفاداري و زیبایي 
مخیّر ش��دم، بنده وف��ادار ماندم، زیرا با وحي و متن قدس��ي 

سروكار داشتم.
• جناب عالـي در جاهایي كه بین وفـاداري و زیبایي مخیر 
ماندیـد، به قول خودتان »وفادار ماندید«، ولي در پانوشـت 
انتخاب زیبـا را نیز آورده اید كه مي تـوان نمونه هاي زیادي 

را آورد.
è درس��ت اس��ت، اما در خیلي موارد هم این كار را نكردم. در 
س��ورة بقره، آنجا كه صحبت از رعد و برق اس��ت، یا در قضیة 
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گاو بني اسرائیل )سوره بقره(، اگر زیبایي 
ملاك بود، مي شد ترجمه اي بهتري كرد. 
ولي بنده ك��ه واقعاً وف��اداري را رعایت 
كردم، به صورت آنچه در متن آمده بود، 

ترجمه كردم.
• خوب اسـت به موضوع ویراسـتاري 

بازگردیم.
è وقتي چاپ اول درآمد، دیگر متن را براي ویرایش به كس��ي 
ن��دادم. زیرا افراد فرصت ندارند آن طور كه روي كار خود وقت 
مي گذارن��د، همان وقت ب��راي كار دیگ��ران بگذارند. منظورم 
ناسپاسي نیس��ت، بلكه به عمل طبیعي افراد اشاره دارم. البته 
بنده معتقدم ك��ه مترجم مي تواند ویراس��تار خوبي براي كار 

خودش باشد؛ با این شیوه اي كه عرض كردم.
گذش��ته از همة این نکات، بنده ترجم��ه را کاری هنری 
می دانم، به همین دلیل با نظر آقای خرمش��اهی که پیشنهاد 
ترجمة جمعی قرآن را دادند، موافق نیس��تم. معتقدم می شود 
چنین کاری کرد، اما نتیجة نهایی به صورت ش��تر گاو پلنگی 
خواهد ش��د؛ مگر اینکه در نهایت یک نفر تدارک نسخة نهایی 

را به عهده بگیرد.
• یعنـی یک نفر حـرف آخر را بزند؛ مثل سرویراسـتار که 

انتخاب نهایی هم با اوست.
è این کار همان اس��ت که یک نفر انجام می دهد، اما اگر یک 
نفر بخش��ی از کار ترجم��ه را انجام دهد و دیگ��ران هر کدام 
بخش��ي دیگر را، ممکن نیس��ت. ترجمه مانند ش��عر، یک کار 
هنری است. شعر رنگ و بوی شاعر خود را دارد. به همین دلیل 
پس از ویراس��تاری ترجمه از طرف یک یا چند نفر، س��رانجام 
به نام مترجم خاص منتش��ر می ش��ود. برای مثال عرض کنم، 
ترجم��ة آقای مهدی فولادوند، با آنکه 10 ویراس��تار کارش را 
دیدن��د، اما در نهایت متن ترجمه، ش��کل و ب��وی نثر مرحوم 

فولادوند را دارد.
بر کار بنده آقای کوشا در فصل نامة بیّنات، 50 صفحه نقد 
نوش��ت. ایشان در 30 تا 35 صفحه، از ترجمه ام تعریف کرد و 
در 10 صفحه  گفت؛ مواردی هم به نظرم رس��ید که در آن ها 
ترک اولی اس��ت. لذا این نقد را جلویم گذاش��تم و هر مورد را 
که پسندیدم، به آن عمل کردم. ضمن اینکه آقای کوشا کتابی 
دارد که در آن به نقد حدود 20 ترجمة تراز اول پرداخته است؛ 
از ترجم��ة مرحوم طالقانی بگیر تا ترجمة بنده که آخرین نقد 

ایشان در این کتاب است.
م��ن تمام این نقدها را از ابتدا ت��ا انتها خواندم و با ترجمه ام 
مقایس��ه کردم. هر مورد از نقدها را پذیرفت��م و دیدم که در کار 
ترجمة بنده خدشه ای وارد است، بر آن اساس کارم را اصلاح کردم. 

بن��ده همچنی��ن ب��ه تم��ام بحث ه��ای لغت شناس��ی، 
ریشه شناسی و اشتقاق کلمات رجوع کردم. اگر حرف درست 
و مناس��ب یافتم، در کارم اعمال کردم. در پانوش��ت ترجمه ام 
از این نوع نوش��ته ها پر است. به همین دلیل یکی از منتقدان 
نوش��ت، اگر پانوش��ت هاي ترجمة بنده را جمع کنیم، در حد 
کتابی است. این پانوشت ها در چاپ اول آمده اند و در چاپ های 
بعد هم، اگر مواردی را در کتاب ها یا مقالات مجلات دیدم، بر 
آن ها افزودم. زیرا با ناش��رم از ابتدا قرار گذاش��تم و در قرارداد 
نیز نوشتم که بنده ممکن است در هر چاپی تغییراتی را اعمال 
کنم )چه کم، چه زیاد(. ایشان هم پذیرفتند. صفحه بندی هم  

طوری است که پانوشت از صفحه مربوط خارج نمی شود.
• در ترجمة »بسم الله الرحمن الرحیم«، چرا مانند مترجمان 
دیگر به ریشـة مهربانی فارسـی برنگردانیدید؟ چرا ریشـة 
بخشـودن را انتخـاب کردیـد؟ گرچـه ذیـل »ویژگی های 
ترجمه« تان مرقوم داشـته اید: »سـلمان فارسـی نخستین 
مترجم فارسی قرآن کریم نیز، بنابر مشهور، این آیه را به نام 

بخشندة بخشاینده ترجمه کرده بوده است.«
è این را نوش��ته ام و س��لمان فارسی چشم ماس��ت و بالاتر از 
گفتار رسول خدا )ص( نداریم که »سلمان منّا اهل البیت«. اما 
قبل از آنکه با برگردان س��لمان فارسی آشنا شوم، این انتخاب 
را کردم. زیرا می  خواستم همان طور که رحمان و رحیم از یک 
ریش��ه اند، در فارسی هم از یک ریشه باش��ند. می دانید که از 
استاد بدیع الزمان فروزانفر، صاحب صلاحیت تر در ترجمة یک 
کلم��ة عربی به یک کلمة فارس��ی وجود ن��دارد. اگر در قرون 
گذش��ته هم بگردیم، کمتر پیدا می کنیم، مگر بتوان از کتاب 

زمخشری نام برد.
مرحوم فروزانفر واقعاً از رجال زبان و ادبیات فارسی است. 
ایشان آثار بسیار درخشانی دارد که یکی از آن ها فرهنگ تازی 
به پارسی اس��ت. این فرهنگ در سال 1319، یعنی یک سال 
قبل از فرار رضاشاه، به وسیلة »فرهنگستان زبان و ادب فارسی« 
)دورة اول( چاپ ش��د. متأسّ��فانه این فرهنگ فقط »الف« تا 
»ر« را دارد. خوش بختان��ه هم »رحم��ان« و هم »رحیم« در 
ح��رف »ر« آمده اند. آقای فروزانفر، »رحم��ان« و »رحیم« را 

»بخشنده« و »بخشاینده« معنی کرده اند.
• برخی هم »بخشـاینده و بخشایشگر« ترجمه کرده اند که 

باز هم از همان ریشه است.
è اما م��ن نگفته ام. حال اگر ش��وکه نمی ش��وید، بگویم تنها 
م��وردی که بنده از ته دل آرزو کردم، ای کاش رضاش��اه یک 
س��ال دیرتر فرار می  کرد، همین موض��وع چاپ فرهنگ تازی 
به پارس��ی است. معلوم اس��ت که زور رضاشاهی باعث شد تا 
فروزانف��ر این بخ��ش از فرهنگ را آماده کند. اگ��ر این اتفاق 
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می افتاد، یقین دارم که بقیة این فرهنگ بس��یار عالی و بسیار 
سطح بالا هم آماده می شد.

• تا زمانی که ترجمة کامل مرحوم الهی قمشـه ای از قرآن 
کریم منتشـر شـود، ترجمة قرآن به فارسی با ساختار زبان 
عربی مطابقت داشت. اما الهی قمشه ای با جسارت این وضع 
را دگرگون کرد. اگرچه آقای خرمشـاهی در جایی نوشته اند 
که ایشـان از یک نفـر دیگر که در دورة قاجار می زیسـت، 
الگو گرفت. در هر حال به دلایل مختلف این ترجمه  )ترجمة 
شـرح( با وجود نقدهای زیادی که حتـی در زمان حیات آن 
مرحوم صورت گرفت، با اسـتقبال عموم مردم مواجه شد و 
ناشـران مختلف آن را مسلسـل وار چاپ کردند و هنوز هم 
چاپ می کنند. اکثر مردم نیز نه با نقد آشـنا هستند و نه به 
نقدها توجه دارند، اما این ترجمه را برای خود راهی به فهم 
قرآن می دانند. به هر حال ترجمة ایشـان نقطة عطف و آغاز 
تحول ترجمة قرآن به فارسـی بود که این شـیوة کار به ویژه 

بعد از انقلاب اسلامی رونق بسیار پیدا کرد.
جناب عالـی به عنوان یکی از صاحب نظران که به زبان و 
ادبیات فارسـی و عربی احاطه دارید، با معارف قرآني آشنا 
هسـتید، به عنوان شـاعر هم شناخته می شـوید که مزیتی 
اسـت برای درک حداقل برخی از ظرافت های زبانی و ادبی 

قرآن کریم...
è به شرطی که هوایی نشویم بخواهیم قرآن را به شعر ترجمه 

کنیم!
• اگر فرصت بود، در این زمینه نیز پرسشـی را با شـما در 
میـان خواهیم گذاشـت. به هر حـال بعـد از 6- 5 دهه که 
از عمـر ترجمة مرحوم الهی قمشـه ای می گـذرد، بفرمایید 

مترجمان ما تا چه حد توانسته اند به درک درست و به قاعده 
از ظرفیت های زبان فارسی در برگردان قرآن برسند؟

è حتی اگر کار س��لمان فارسی )به عنوان نخستین مترجمان 
ق��رآن کریم( را نادی��ده بگیریم، باز افتخار نخس��تین ترجمة 
کامل قرآن، نصیب زبان فارسی می شود که در زمان ساسانیان 
صورت پذیرفت. زیرا کس��ی جرئت نداشت که کلام الهی را از 
عرب��ی به زبان دیگری برگردان��د. لذا ابتدا و به اجبار از علمای 
وقت مجوّز گرفتند، بعد ترجمه را به زبان فارسی انجام دادند.

ب��ا این حال، نه تنها ترجمة قرآن به فارس��ی تحت اللفظی 
بود، بلکه به همین دلیل ترجمه از س��اختار زبان فارس��ی هم 
فاصله گرفت و س��اختار عربی پیدا کرد. در بهترین ترجمه ها، 
از ق��رآن قدس در قرن س��وم تا کار طبری عموم تفس��یرها و 
ترجمه ها  جمله ها عربی هس��تند. علت آن هم این بود که به 
نظرشان می آمد باید حرمت نگهدارند تا مبادا خدای ناکرده از 
چارچوب وفاداری به مت��ن الهی عدول کنند. یعنی تقوا علت 
این کار ش��ده اس��ت. تا اینکه ترجمة آقای الهی قمشه ای که 

فردی معمم و روحانی بود، كار جدیدي درآمد.
• در حقیقت، آن مرحوم انسـانی وجیه الملّه بود و هنوز هم 

نامش به احترام برده می شود.
è بل��ه. این ویژگی س��بب ش��د تا 
مردم ع��ادی ترجمه اش را بپذیرند. 
کار ایش��ان ک��ه ترجم��ه را از قید 
تحت اللفظ��ی درآورد، ممک��ن بود 
در جامعه شوکی ایجاد کند، اما به 
ای��ن دلیل که روحانی بود و جامعه 
به خوب��ی ایش��ان را می ش��ناخت، 
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چنین وضعی پیش نیامد و حتی س��بب رواج ترجمه شان شد. 
مردم هم که دغدغة کاس��تی ها را ندارند. ترجمة  ایش��ان 50 
غلط فاحش دارد که به دقت افراد متخصص بازمی گردد. حتی 
ما کسانی را می شناسیم که مفسّرند، اما »ان« مخفّفه از مثقّله 

را شرطیه گرفته اند.
این آیة س��ورة مبارکة جمعه: »... و ان کانوا من قبل لفی 
ضلال مبین« )آیة 2( را چند نفر از مترجمان ترجمه کرده اند: 
»اگرچ��ه در...« که اصلًا معنی نمی دهد. به این ترتیب خداوند 
در آی��ه می فرماید: به آنان حکمت یاد دادم، اگرچه در ضلالت 
مبین بودند که بی معنی اس��ت. اینجا، جای »اگرچه« نیست. 
باید به تعبیر ما گفت: »گمراه بودند بی گمان ایشان« که بنده 
در ترجمه آورده ام: »... و به راس��تی پی��ش از آن در گمراهی 

آشکاری بودند.«
 امث��ال این موارد زیاد اس��ت. بن��ده در ادب توحید مثال 
»مکروا و مکرالله« را در حوزة مفهومی زدم. گرچه مشکل اینجا 
لفظی اس��ت، اما به مفهوم هم تسرّی می یابد. برای مثال، اگر 
جایی »ان« محفّفه از مثقّله باش��د و کسی »ان« نافیه بگیرد، 
تفاوت از زمین تا آس��مان می ش��ود. اینجا فقط مفهوم فارسي 
را خ��راب می کن��د، آنجا مفهوم عربی را ه��م خراب می کند و 

ناوفاداری به متن به حساب می آید.
به هر حال، مرحوم قمشه ای این سد را شکستند و به قول 
شما نشان دادند که زبان فارسی زمینه و ظرفیت آن را دارد که 
بدون آنکه لازم باشد، کلام الهی را کلمه به کلمه معنی کنیم و 
س��اختار نحوی عربی را در ترجمة فارسی به کار گیریم، می توان 
به این زبان ترجمه کرد و درس��ت هم ترجمه کرد. اینکه انسان 
محل سهو و نسیان است، بحث دیگری است. اما به طور کلی این 
موض��وع وضع ترجمه را تغییر داد و دیگران به ویژه کس��انی که 
تسلط شان به زبان فارسی بیشتر بود، موفق تر عمل کردند، مانند 

مرحوم ابوالقاسم پاینده که قبل از انقلاب قرآن را ترجمه کرد.
ترجم��ة مرحوم پاینده یکی از ترجمه ه��ای زیبای قرآن به 
فارسی است. اینجا دربارة اشتباه های ایشان حرف نمی زنیم. وی 
توانس��ت به خوبی از ظرفیت های زبان و نثر فارسی بهره بگیرد. 
آقای پاینده آدمی فاض�������ل و نویسنده ای تواناست. هم عربی 
و هم فارسی اش خوب است. 
برخی از مش��کلات ترجمة 
ایش��ان را مرح��وم مطهری 
)مجلة یغما، س��ال یازدهم، 
ش��مارة 118، مقالة نقدي 
بر ترجمة پاینده( و دیگران 

یادآوری کرده اند.

• آنچه مطرح شـد یک بخش کار اسـت. بخش دیگر کار به 
سبک قرآن بازمی گردد که نوعی از تجربة آن را مرحوم دکتر 
سـیدجعفر شـهیدی در ترجمة »نهج البلاغه« نشان داد که 
سعی کرد آهنگ ادبی نهج البلاغه، به ویژه سجع ها و توازن ها 
را، در فارسی نیز رعایت کند؛ البته تا حدی که می توانست.

در ترجمة قرآن کریم به ویژه در ترجمة سوره های مکّی و 
سوره های کوتاه، و به طور اخص سوره هایی که به قیامت و حشر 
می پردازند، مترجمان ما موفق نبوده اند )البته نسبت های عدم 
توفیق متفاوت است( و نتوانسته اند، عظمت، ابهت و شکوه و 
هیمنة موجود در آیات این سوره ها را به فارسی منتقل کنند. 
البته در ترجمة سـوره های دیگر موفقیت و توفیق بیشـتر و 

حتی گاهی بسیار قابل توجه است.
عرض بنده این است که جناب عالی مثل دیگر مترجمان 
تـلاش خـود را کرده ایـد و آخرین حد سـعی تان را نشـان 
داده اید، آیا باز هم زمینه دارد که ترجمة این سوره ها و آیات، 
بـه عظمت و کنه آن هـا نزدیک تر شـود؟ می دانیم که حتی 
مـردم عادی، وقتی قرائت قرآن را می شـنوند یا خود آن را 
می خوانند، حداقل در زمان خواندن یا شنیدن دچار هیجان 
روحی می شوند؛ حال بگذریم از گوش کردن به تلاوت قاریان 
ممتاز و خوش لحن مثل عبدالباسط و دیگران. در نهایت، در 
ترجمة فارسـی تا چه حد می توان به ایـن ویژگی های متن 

اصلی نزدیک شد؟
è بن��ده به عنوان یک کار فرعی در کن��ار ترجمة نهج البلاغه، 
دارم ش��عرهای دورة  جاهلی��ت مخصوصاً »معلّقات س��بع« را 
ترجم��ه می کنم. در ترجمة ش��عر جاهلی، به وی��ژه اکنون که 
دارم آث��ار امروالقیس را ترجمه می کن��م، می توانم در این کار 
از همة  ظرفیت های زبانی اس��تفاده کنم و راه باز است. اگر در 
جایی بنده از چارچوب متن خارج شدم و به متن وفادار نبودم، 
اشکالی ندارد، اما واقعاً می توانم به قرآن چنین جسارتی بکنم! 
در ابتدای مقدمة ترجمه ام از قرآن نوشته ام: »نخستین مشکل 
ترجمة قرآن، وحیانی بودن آن است! به عبارت دیگر، نخستین 
مش��کل در ترجمة قرآن، این اس��ت که مت��ن آن از آفریدگار 
اس��ت و ترجمة آن از آفریده. خداوند آفرینندة س��خن است و 
ما بندگان، به توفیق و یاری او، تنها سخن آور می توانیم بود.«

حقیقت این اس��ت که ما بنده ایم و او خداست »بنده که 
حریف خدا نمی شود.

• درسـت می فرماییـد. بنـده منظورم در حـد توانایی های 
مترجم به عنوان انسـان و امکاناتی اسـت که در زبان وجود 
دارد و استفاده از این امکانات برای نزدیک کردن ترجمه به 

متن اصلی و قدسی است.
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è می خواه��م بگویم ک��ه در خود قرآن، چند ج��ا )بقره/ 23، 
یون��س/ 38، ه��ود/ 13 و 14، اس��را/ 88 و ط��ور /34( گفته 
می ش��ود، تح��دّی امکان ندارد. از مس��یلمه )ک��ذّاب( بگیر تا 
دیگران، خودش��ان را خراب کرده اند. وقتی در خود عربی این 
امکان نیست، شما چه طوری در فارسی چنین انتظاری دارید؟

• هرگـز قصـد تطبیـق و انطبـاق نداریـم. نمی خواهیـم 

اینهمانی صددرصد باشـد که عاقلان دانند ممکن نیسـت. 
قـرآن هـم در آیـات تحـدّی، اینهمانـی صددرصـد را رد 
می کنـد. تجربـه هم نشـان داده اسـت که ممکن نیسـت. 
همان طـور که فرمودید، هیچ کس حریف خداوند نمی شـود. 
امـا هـدف از ایـن پرسـش آن اسـت کـه امـکان و حدود 
 قرابـت و نزدیکی مطرح شـود. وقتی در قـرآن می خوانید: 
»اذا الشـمس کوّرت« )تکویر/1(، همین نوع ساختار و ادای 

واژه ها و هیجان ناشی از بیان...
è درست است. یکی از اشکالات کار ما این است که همه جای 
قرآن قلّه اس��ت. در جایی »یا ارض ابلع��ی ماءک« )هود/44( 
آمده اس��ت و کتابی 400- 300 صفحه ای در کتابخانه ام دارم 
که فقط درباره »یا ارض ابلعی« نوشته شده است. تا 29 آرایه 
در همین آیه کش��ف کرده اند. خوب این آیه قلة اورست است، 
اما معنایش این نیس��ت که »سورة  مس��د« )تبت یدا...( چاله 
اس��ت. »تبّت یدا« هم قله است؛ اگر دماوند نباشد، الوند است. 
این موضوع برای همه برهانی بود که به ادبیات ما سرایت  کرد:

در معانی و بیان کی بود یکسان سخن
گرچه گوینده بود چون جاحظ چون اصمعی
در کلام خالق بی چون که وحی منزل است

کي بود »تبّت یدا« مانند »ارض ابلعی«
به یاد صحبت لاری، شاعر بزرگ لارستان افتادم. وی شاعر 
دورة فتح علی ش��اه اس��ت که آخر عمر، کور شد. روزی به یک 
مجلس علم��ی رفت. در صدر جا نبود. دس��تش را می گیرند، 
می چرخانند و سرانجام دمِ در می نشانند. فکر می کردند چون 
کور است، متوجه نمی شود. اما متوجه شد و گفت: قبل از اینکه 

به صحبت ادامه بدهید، یک دوبیتی به یادم آمد، بخوانم:
چه شود گر نشیند اهل ادب

زیر دست کسی که بی ادب است
»قل هو الله احد« ببین که در قرآن

زیر »تبّت یدا ابی  لهب« است
این همه ش��اعران درجة یک، از دی��روز تا امروز در میان 
عرب ها بوده اند، از متنبّی بگیر تا آدونیس، شاعر امروز. آن ها اگر 
می توانس��تند، می  کردند که خود قرآن گفته است، نمی توانند. 
پس در فارس��ی که معلوم است، نمی توان چنین کرد. پیش از 

گرمارودی، سعدی بود که با هم قابل 
مقایسه نیس��تند. یا فردوسی بود که 

جای خود دارد.
سعدی و فردوس��ی عاقل بودند، 
صحبت از ظرفیت زبان فارسی نیست. 
صحبت وحیانی بودن این کلام است 
که در کلام بشری نمی گنجد. شما در 

ترجمه خیلی هنر بکنید، مطلب معقولی دربیاورید.
اما دربارة دکتر ش��هیدی. من دانشجوی ایشان در دورة 
دکت��را بودم. هر هفته می فرمودن��د بخش هایی از نهج البلاغه 
را ترجمه بکنیم و خدمتش��ان ببریم. یک روز بنده به اس��تاد 
پیش��نهاد کردم: »خوب اس��ت ب��رای اینکه م��ا  نمونه ای از 
ترجمه داشته باشیم، حضرت عالی هم نهج البلاغه را ترجمه 
بفرمایید، شاید مقدمه ای باشد برای اینکه تمام نهج البلاغه را 
ترجمه بکنید«. گفت: »ببینم!« خوش بختانه از هفتة بعد کار 
ترجمه را شروع کرد که به ترجمة کل نهج البلاغه منجر شد.
کار ایشان، کار ادبی بزرگ و کارستان و کاری کلاسیک 
اس��ت، ولی من اگر در ایش��ان نفوذ داش��تم، می گفتم سجع 
را که مربوط به قرن هفتم و هش��تم اس��ت، بردارند. بنده در 
تمام ترجمه هایم از جمله قرآن و صحیفة س��جادیه و اکنون 
که مش��غول ترجمه نهج البلاغه ام، سعی کرده ام یک نمکی از 
باس��تان گرایی داشته باش��د، زیرا این متون مربوط به 1400 

سال پیش اند. وحی  هم به لسان قوم نازل شد.
•شـما دربارة صرف خواندن قـرآن- بدون عنایت به معنا و 

مفهوم- چه فکر می کنید؟
è در روای��ات داریم که حتی نگاه ک��ردن به آیات قرآن مفید 
اس��ت. پس از انتشار ترجمة بنده، افراد زیادی از طریق نامه یا 
تلف��ن یا حضوری به من گفته اند که تا حالا فقط متن قرآن را 
می خواندیم، ولی با توجه به ترجمة روان شما، ترجمة آیات را 
هم می خوانیم. می گویند ترجمة ش��ما سبب افزایش علاقة ما 
به خواندن قرآن شده است و این ترجمه فهم ما را از آیات نیز 

بیشتر کرده است.
در حقیقت، علاقه مندان به ق��رآن می گویند: اگر ترجمه 
خوب، روان و راحت باشد و بتواند بین خواننده و وحی ارتباط 
ایجاد کند، مفید اس��ت. به ویژه این روش چاپ که یک صفحة 
مت��ن عربی قرآن بیاید و در صفحة روبه رو ترجمة آن، خواندن 

را راحت می کند.

• آقای دکتر گرمارودی، برای شما از خداوند طلب دوام عزّت 
و سلامتی داریم.
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